
Vragen en antwoorden beeldvormende ronde grote 
grazers 2 december 2015 
 
Tafel 1 – juridisch kader 
 
 
Welzijn grote grazers 
 
Kan de provincie autonoom beleid vaststellen voor het welzijn van de grote grazers?. 
Dat is mogelijk. Randvoorwaarde is wel dat de Natura 2000 instandhoudingsdoelstellingen 
behaald moeten worden. Ter aanvulling: beleid dat de provincie formuleert is alleen 
zelfbindend voor de provincie en niet verplichtend voor derden zoals Staatsbosbeheer.   
 
Klopt het dat voor het welzijn van de grote grazers een juridisch kader ontbreekt?. 
Uit bijgevoegde analyse van het juridisch kader (Welzijn/populatie grote grazers) 
Oostvaardersplassen (document met nummer 1814255) komt naar voren dat alleen voor het 
edelhert een juridisch kader aanwezig is, te weten in de Flora en faunawet. 
Voor het Heckrund en het Konikpaard is geen juridisch kader aanwezig. 
 
Waarom zijn grote grazers geen gehouden dieren?. 
Grote grazers zijn geen gehouden dieren omdat het gebied van de Oostvaardersplassen 
dermate groot is (circa 6000 ha)  dat gesteld kan worden dat zij zichzelf in stand kunnen 
houden.  
Ter aanvulling: Dit is vastgelegd in de leidraad grote grazers en bevestigd in een uitspraak 
in hoger beroep van 15 februari 2007.  
 
 
Instandhoudingsdoelen N2000 vs grote grazers 
 
Bieden de instandhoudingsdoelstellingen van de Oostvaardersplassen (speciale 
beschermingszone voor 31 vogelsoorten) ruimte om het huidig beheer drastisch te 
wijzigen? 
De doelen van Natura 2000 zijn Europeesrechtelijk verankerd. In het Natura 2000 
beheerplan wordt de relatie grote grazers en instandhoudingsdoelen uitvoering beschreven. 
In de analyse voor de te nemen maatregelen wordt niet geconcludeerd dat er aanleiding 
bestaat om het huidig beheer drastisch te wijzigen.  
 
 
Kaders edelhert 
 
Welke ontheffingen/aanwijzingen  zijn van kracht voor het edelhert?. 
- een ontheffing op grond van artikel 68, eerste lid sub e Flora en faunawet voor afschot 
van zieke of ernstig verzwakte dieren met gebruik van demper. 
- aanwijzing  op grond van artikel 67 van de Flora en faunawet voor het doden van 
edelherten in het belang van de verkeersveiligheid op alle gronden buiten het 
beheersgebied van de Oostvaardersplassen in geheel Oostelijk en Zuidelijk Flevoland. 
 
 
Aanpassing beleid 
 
Wat is een redelijke termijn om beleid aan te passen?. 
Dat hangt af van de aard van de wijziging. Belangrijke voorwaarde is dat degene die het 
beleid gaat uitvoeren voldoende tijd krijgt om de organisatie voor te bereiden en aan te 
passen aan de nieuwe beleidslijn. 
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Aansturing Staatsbosbeheer 
 
Is het mogelijk dat de minister de aansturing van Staatsbosbeheer mandateert aan de 
provincie? 
Dat is niet mogelijk. Op grond van de Algemene wet bestuursrecht kan mandaat alleen 
betrekking hebben op het nemen van besluiten in de zin van de Algemene wet 
bestuursrecht (zoals nemen subsidiebesluiten, nemen besluit op aanvraag om 
ontheffing/vergunning). 
Bij de aansturing van Staatsbosbeheer gaat het niet om het nemen van dergelijke besluiten. 
De aansturing door de minister vindt plaats op grond van beleid. Dit volgt ook uit de Wet 
verzelfstandiging Staatsbosbeheer.  
In de Wet verzelfstandiging Staatsbosbeheer is vastgelegd dat Staatsbosbeheer als 
wettelijke taak is belast met het beheer van de bij deze dienst in eigendom of op grond van 
zakelijk of persoonlijk recht berustende terreinen met als doel o.a. de 
natuurwetenschappelijke waarden in het algemeen belang duurzaam in stand te houden , 
een en ander in overeenstemming met het door de minister geformuleerde beleid. 
 
Tussen de minister en Staatsbosbeheer is een convenant gesloten met als ondertitel “ 
Staatbosbeheer, een maatschappelijke onderneming”. Biedt dit convenant mogelijkheden 
voor sturing van de provincie op Staatsbosbeheer? 
Het convenant biedt hiertoe mogelijkheden. 
In het convenant staat onder meer dat Staatsbosbeheer bij het uitvoeren van haar 
wettelijke taak rekening houdt met het provinciale beleid en het beleid van andere 
overheden. Zo draagt Staatsbosbeheer ervoor zorg dat het voldoet aan de vereisten die het 
Subsidiestelsel Natuur en Landschap stelt aan beheerders om in aanmerking te kunnen 
komen voor subsidie van de provincie. Staatsbosbeheer behoudt hierbij  ruimte voor een 
eigen afweging. 
 
Kunnen Gedeputeerde Staten aan de subsidie die zij op grond van de Subsidieverordening 
Natuur en Landschapsbeheer Flevoland aan Staatsbosbeheer verstrekt eisen stellen over 
het welzijn van de grote grazers? 
Nee, doel van de subsidie is alleen het instandhouden van een bepaald natuurbeheertype, 
voor de Oostvaardersplassen is dat bijvoorbeeld het type ‘rivier- en moeraslandschap’.  De 
provincie toetst alleen of dit natuurbeheertype gerealiseerd wordt.   
 
Kan via het natuurbeheerplan sturing op het beleid van grote grazers plaatsvinden?. 
Nee, het Natuurbeheerplan heeft alleen betrekking op de ontwikkeling en het beheer van 
natuurbeheertypen. Staatsbosbeheer is een gecertificeerd beheerder, dat betekent dat zij 
de ruimte hebben om vanuit hun deskundigheid zelf te bepalen op welke manier zij het 
beheer uitvoeren en welke methodes of middelen ze daarvoor gebruiken.    
 
 

Tafel 2 – financieel kader 
 
ICMO1 en ICMO2  (NB. Vragen van tafel financiën en tafel ecologie over ICMO zijn hier 
gecombineerd) 
 
Waar staat ICMO voor, wat deed het ICMO? 
ICMO (International Committee on the Management of large herbivores in the 
Oostvaardersplassen) is een internationale adviescommissie die op verzoek van de minister 
geadviseerd heeft over het beheer van de grote grazers in de Oostvaardersplassen.  De 
ICMO bestond uit internationale experts op het gebied van natuurbeheer en dierenwelzijn.  
 
Wanneer was de ICMO? 
ICMO1 is afgerond in 2006 en ICMO 2 in 2010 
 
Wie heeft de ICMO ingesteld? 
Beide ICMO’s zijn ingesteld door het ministerie van EZ en werden vanuit het ministerie 
ambtelijk ondersteund.    
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Wat was de rol van Staatsbosbeheer bij het ICMO? 
Staatsbosbeheer heeft de onderzoekers rondgeleid en voorzien van alle gevraagde 
informatie zoals monitoringsgegevens en andere onderzoeksgegevens. 
  
Het Rijksbeleid en de visie Staatsbosbeheer zijn gebaseerd op ICMO 1 en ICMO 2; bestaat 
de ICMO nog? 
Nee, beide ICMO’s waren ad-hoc commissies van internationale deskundigen bedoeld om los 
van politieke en maatschappelijke discussies in Nederland te adviseren over het beheer in 
relatie tot het dierenwelzijn. 
 
Waar zijn de rapportages met adviezen van ICMO in te zien? 
Deze zijn beschikbaar op het web: 
https://www.rijksoverheid.nl/documenten/rapporten/2014/12/02/icmo2-in-de-
oostvaardersplassen-evaluatie-implementatie-van-icmo2-adviezen-en-het-beheer-in-het-
oostvaardersplassengebied 
 
Wie bewaakt de voortzetting van de adviezen die eerder zijn omgezet in beleid?  
In de Kamerbrief van maart 2015 
(https://www.rijksoverheid.nl/documenten/kamerstukken/2015/03/12/kamerbrief-
oostvaardersplassen) is door het ministerie beschreven hoe het ministerie aankijkt tegen de 
eigen verantwoordelijkheden en die van Staatsbosbeheer. In het overleg met EZ zal 
besproken moeten worden wat de beleidsstatus is van die brief nu er sprake is van 
overdracht van de verantwoordelijkheden. 
 
Hoe gaat het nu verder met de BAC?   
De instelling van de BAC (Beheeradviescommissie) was een van de aanbevelingen vanuit het 
ICMO. De BAC is eind 2014 beëindigd en heeft daarbij een eindadvies uitgebracht. In de 
hiervoor genoemde kamerbrief is ook de reactie van de Staatssecretaris op het advies van 
de BAC opgenomen. In het verlengde hiervan is Staatsbosbeheer bezig met het oprichten 
van een brede maatschappelijke adviescommissie  
  
Zou je niet als provincie een maatschappelijke commissie moeten instellen?  
Het ministerie heeft vanuit de rol als opdrachtgever voor Staatsbosbeheer, de keuze 
gemaakt voor een maatschappelijke commissie ingesteld door Staatsbosbeheer. 
Staatsbosbeheer wil inzetten op een brede commissie met een onafhankelijke voorzitter.  
Ter aanvulling: In het kader van de overdracht van bevoegdheden zal Staatsbosbeheer ook 
met de provincie overleggen over de invulling en positionering van een maatschappelijke 
commissie. 
 
Welke andere stakeholders zijn bij de Oostvaardersplassen betrokken?  
Stakeholders met een direct belang in het gebied zijn de gemeenten Lelystad en Almere 
(grondgebied en bestemmingsplan). Ook het waterschap is een stakeholder met direct 
belang. Zij zijn verantwoordelijk voor het peilbesluit, de instandhouding van de 
waterkering en de bestrijding van muskusratten.  
Verder zijn er heel veel organisaties en mensen die zich betrokken voelen bij het gebied.  
 
Heeft Rijkswaterstaat nog een rol? 
Rijkswaterstaat heeft geen formele rol, er zijn nog wel een aantal (ex)medewerkers van de 
Rijksdienst die als vrijwilligerswerk bv vogeltellingen uitvoeren.  
 
En wat doet de faunabeheereenheid? 
De faunabeheereenheid heeft voor heel Flevoland, dus ook de Oostvaardersplassen, een 
faunabeheerplan opgesteld.  Voor de Oostvaardersplassen is aangegeven dat het beheer 
zich beperkt tot het voorkomen en bestrijden van onnodig lijden van zieke en gebrekkige 
dieren.  De uitvoering van dit vroeg-reactief beheer, waarbij zieke en verzwakte dieren 
worden afgeschoten, wordt uitgevoerd door medewerkers van Staatsbosbeheer op basis van 
een ontheffing in het kader van de flora- en faunawet.  
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Het ICMO2 is straks afgelopen, hoe gaat het dan verder? 
De ICMO-adviezen zijn overgenomen door het ministerie en daarmee beleid geworden. Meer 
informatie hierover is aanwezig in het rapport van de Beheer Advies Commissie: 
https://www.google.nl/search?q=bac+oostvaardersplassen&sourceid=ie7&rls=com.microsoft
:nl-NL:IE-Address&ie=&oe=&gws_rd=ssl 
Maatregelen zoals extra beschutting, en verbinding leggen naar omringende gebieden als 
Kotterbos, Oostvaardersveld en Hollandse Hout zijn gerealiseerd of in voorbereiding. 
 
ICMO 2 heeft ook de realisatie van het OostvaardersWold geadviseerd. Wat is er tegenover 
gezet? 
Er is geen alternatief voor een verbinding uitgewerkt. Wel is versneld gewerkt aan het 
realiseren van extra beschutting en uitbreiding van het leefgebied in de omliggende bossen.  
 
Is het voormalige OostvaardersWold nog ergens levend op papier? 
Het OostvaardersWold is zowel voor de provincie als voor de betrokken gemeenten niet 
langer een beleidsdoel. 
Ter aanvulling: Conform de startnotitie ‘technische aanpassing beleid en regelgeving 
natuur’ ,die op 28 oktober 2015 is vastgesteld door Uw Staten, zullen de formele 
beleidsstukken waarin nog sprake is van het OostvaardersWold in 2016 worden aangepast.  
 
 
Decentralisatiemiddelen 
 
Hoe zit het met die € 1,7 miljoen die we vanuit de eigen middelen zouden moeten 
inzetten?  
Bij de decentralisatie van het natuurbeleid heeft het IPO namens de 12 provincies 
onderhandeld met het Rijk. Daarbij is afgesproken dat de provincies gezamenlijk € 65 
miljoen inzetten voor het natuurbeleid.  
In het advies van de commissie Jansen “Provincies Natuurlijk doen” is dat gegeven 
meegenomen en is ook die eigen bijdrage per provincie berekend. Voor Flevoland komt die 
bijdrage neer op € 1,7 miljoen.  
Zowel de vorige coalitie als de huidige coalitie heeft aangegeven dat Flevoland niet de 
gaten die het Rijk laat vallen zal oplossen. In de begroting zijn daarom geen eigen middelen 
toegevoegd aan de decentralisatie-uitkering. 
 
Komen we nu tekort op beheer? 
Nee, in 2014 en 2015 zijn we uitgekomen met het beschikbare budget. Binnen Flevoland 
zijn we heel kritisch over wat we wel en niet financieren. Zo kiest Flevoland ervoor om 
alleen natuurbeheer binnen het NatuurNetwerk te financieren en is er geen geld voor 
beheer van natuur- en landschapselementen daarbuiten. Ook geeft Flevoland in 
tegenstelling tot andere provincies geen subsidie voor speciale toeslagen, zoals bv. een 
schaapskudde, of vaartoeslag. Ter aanvulling: Landelijke afspraken, bijvoorbeeld over een 
nieuwe wijze van indexering, kunnen tot overschrijding gaan leiden.  
 
Zijn wij de enige provincie die geen eigen geld inzetten? 
Wij zijn in ieder geval de provincie die er het meest open over is. Daarnaast zijn er een 
aantal provincies die heel expliciet laten weten dat ze heel veel eigen geld inzetten voor 
het natuur- en landschapsbeleid.  
 
Wat is die €1,7 miljoen voor ontwikkeling die voor 2016 en 2017 in het overzicht staat? 
Staatssecretaris Dijksma heeft bij de kabinetsformatie € 200 miljoen geclaimd voor het 
natuurbeleid. Vlak voor de vaststelling van de EZ-begroting in 2013 bleek dat bedrag op dat 
moment niet haalbaar. Zij heeft toen een kasschuif voorgesteld waarbij voor de jaren 2014 
en 2015 € 100 miljoen beschikbaar kwam, bedoeld voor beheer, en voor de jaren 2016 en 
2017 € 300 miljoen, zijnde de bijdrage voor beheer aangevuld met een bijdrage voor de 
ontwikkelopgave per provincie. Voor Flevoland is voor die ontwikkelopgave een extra 
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bijdrage van € 0,85 miljoen berekend. Voor 2014 en 2015 is die bijdrage niet uitbetaald en  
en in 2016 en 2017 wordt die bijdrage dubbel uitgebetaald, wat optelt tot € 1,7 miljoen. 
Vanaf 2018 wordt de structurele decentralisatiebijdrage voor Flevoland € 7,9 miljoen/jaar. 
 
Waarom staat er voor 2014 geen DLG middelen in het overzicht? 
De opsplitsing van DLG (Dienst  Landelijk Gebied) naar 12 provincies is afgesproken met de 
decentralisatie, maar pas geëffectueerd per 1 maart 2015.   
 
Is het gedecentraliseerde geld gelabeld voor het natuurbeleid?  
Het geld wordt aan de provincies uitgekeerd via het provinciefonds, tot dusverre is daarbij 
wel expliciet aangegeven dat het om de decentralisatie-uitkering natuur gaat. In de eigen 
begroting is onderscheid gemaakt naar de verschillende onderdelen waar het 
decentralisatiebudget voor is bedoeld, zoals natuurbeheer, agrarisch natuurbeheer, schade-
uitkeringen faunafonds, organisatiekosten BIJ12, Natura 2000 maatregelen.   
Deze week (december 2015) is het bredere advies van de (nieuwe) commissie Jansen 
uitgebracht over de verdeling van het provinciefonds. In hoeverre dit consequenties heeft 
voor de decentralisatie uitkering natuur en de wijze waarop dit in het provinciefonds wordt 
opgenomen zal uit dit advies blijken.  
 
 
Beheer Oostvaardersplassen 
 
Wat zijn de beheerkosten van de Oostvaardersplassen?  
Staatsbosbeheer ontvangt voor het beheer van de Oostvaardersplassen + Hollandse 
Hout + Randzone ongeveer € 950.000,- beheersubsidie per jaar. Aanvullend krijgt 
Staatsbosbeheer een toeslag voor monitoring (ca. € 10,- per ha) en een 
recreatietoeslag (ca. € 30,- per ha) voor alleen die deelgebieden die zijn 
opengesteld voor recreatie. 
 
Nemen de beheerkosten toe als de provincie verantwoordelijk wordt voor het 
beheer van de grote grazers?  
Nee, in principe niet. De provincie subsidieert het dagelijks beheer op grond van 
de subsidieverordening Natuur- en landschapsbeheer. In het natuurbeheerplan 
staat het beheertype beschreven. Van ieder beheertype is de kostprijs berekend 
en de subsidie bedraagt 75% van die kostprijs. Deze bedragen worden wel 
geïndexeerd, waardoor er sprake is van een autonome kostenstijging. Het 
beheertype voor de Oostvaardersplassen (rivier- en moeraslandschap) is een type 
voor grootschalig beheer dat Staatsbosbeheer uitvoert  met begrazing door de 
grote grazers.  
De provincie zou ook de samenstellende beheertypen (moeras, grasland, struweel 
enz.) afzonderlijk in het natuurbeheerplan kunnen opnemen. Naar verwachting 
leidt dat tot een hogere subsidie. 
(Voor specifieke kosten voor de grote grazers zie onder kopje kosten grote grazers) 
 
Hoe worden de kosten voor het beheer bepaald?  
Een landelijke commissie heeft voor alle natuurbeheertypen de kostprijs bepaald 
op basis van de werkzaamheden die de beheerder moet uitvoeren. Het maaien of 
hooien van grasland is bijvoorbeeld  kostbaarder dan het laten begrazen. 
Inkomsten vanuit het beheer (zoals houtoogst en maaisel) wordt op de kosten in 
mindering gebracht. Het subsidietarief bedraagt 75% van die kostprijs. Vervolgens 
wordt op basis van het beheerplan uitgerekend wat de beheerbijdrage moet zijn; 
tarief natuurbeheertype x oppervlakte.  
 
Er is dus geen sprake van open eind-regeling? 
Dat klopt. 
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Andere financieringsmogelijkheden  
 
Zijn er geen andere mogelijkheden voor financiering? Bijvoorbeeld Publiek private 
financiering, crowdfunding 
Staatsbosbeheer komt als zelfstandig bestuursorgaan (overheid) niet in aanmerking 
voor bijdragen vanuit de postcodeloterij. Private organisaties zoals 
Natuurmonumenten en Flevo-landschap hebben die mogelijkheid wel.  
Crowdfunding is natuurlijk een mogelijkheid, in de praktijk blijkt dit vooral goed 
te werken voor de realisatie van concrete projecten. Het leidt meestal niet tot 
een structurele financiering die gebruikt kan worden voor beheer en 
instandhouding. 
 
Voegt de status van Nationaal park iets toe aan die van Natura2000-gebied 
De aanwijzing als Natura2000-gebied is een juridische status en richt zich specifiek 
op de bescherming van (het leefgebied van) bedreigde soorten. Voor de 
Oostvaardersplassen gaat het om de instandhouding van de 31 aangewezen 
vogelsoorten 
De status van Nationaal Park is te zien als een aanvulling op de beschermingsstatus.  
Deze is vooral gericht op het verder stimuleren van recreatief medegebruik en de 
marketing van het gebied.  
 
Het Rijk heeft toch al besloten tot de aanwijzing als Nationaal Park? 
Nee, het voorstel om de Oostvaardersplassen de status van Nationaal Park te geven is 
een initiatiefvoorstel van de Staten van Flevoland. Het ministerie wil komen tot 
minder nationale parken (er zijn er nu 20), maar die moeten dan wel internationale 
allure hebben. Het voorstel om Oostvaardersplassen toe te voegen maakt onderdeel 
uit van deze discussie.  
 
 
Kosten grote grazers 
 
Hoe kan het dat de provincie niet weet hoeveel formatie Staatsbosbeheer inzet 
voor de grote grazers in de Oostvaardersplassen? Dit is toch na te vragen? 
Het aantal fte’s voor de Oostvaardersplassen is natuurlijk na te vragen. Welk deel 
daarvan wordt ingezet voor het reguliere beheer en welk deel specifiek nodig is 
voor de grote grazers is lastiger te onderscheiden. Het is ons niet bekend of 
Staatsbosbeheer zelf haar inzet voor grote grazers apart registreert. 
 
Die inzet is toch gewoon onderdeel van de bedrijfsvoering van Staatsbosbeheer? 
Dat klopt. De provincie hoeft dit normaal ook niet te weten. Alleen wanneer wij 
als provincie een extra inzet vragen voor het dierenwelzijn van de grote grazers is 
het handig om dit te kunnen vergelijken met de bestaande inzet.  
 
Waaraan wordt de € 250.000,-/jr rijksbijdrage voor grote grazers besteed? 
Dit budget is beschikbaar gesteld voor investering in eenmalige grote maatregelen 
zoals aanbevolen door ICMO2. Hieruit worden o.a. de uitvoering van 
helikoptertellingen en het aanleggen van extra beschutting gefinancierd. Na 2017 
moet het door Staatsbosbeheer in het reguliere beheer zijn geïntegreerd. 

 

 
Als er extra inzet door Staatsbosbeheer voor het beheer van de grote grazers 
nodig is, wie gaat dat dan betalen? Loopt de provincie het risico – via een U-bocht 
– voor de kosten op te draaien? 
De salariskosten voor medewerkers van Staatsbosbeheer komen ten laste van het 
ministerie. Wanneer Staatsbosbeheer extra kosten moet maken als gevolg van 
provinciaal beleid, dan zal het ministerie deze kosten hoogst waarschijnlijk niet 
voor haar rekening nemen (provincies hebben op dit punt ervaring met de inzet 
van Rijksdienst voor Ondernemend Nederland ten behoeve van provincies). Dit 
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betekent dat Staatsbosbeheer dit uit eigen organisatiemiddelen moet financieren 
danwel uit andere bronnen, zoals de provincie.   
 
Zijn er scenario’s voor beheer waarbij is doorgerekend wat de kosten zijn? 
Dergelijke scenario’s zijn op dit moment nog niet gemaakt.   

 
Is er extra budget (nodig) als edelherten toegang krijgen tot aangrenzende 
bosgebieden bijv. Hollandse Hout. 
De beheersubsidie verandert daardoor niet. Wel zijn er extra kosten zoals de 
aanleg van rasters en wildroosters. 
 
Kunnen we een dienstverleningsopdracht geven aan Staatsbosbeheer?   
Voor het reguliere natuurbeheer sluiten we een subsidie-overeenkomst. Hierop 
aanvullend kunnen we ook andere afspraken met Staatsbosbeheer maken.  

 
 
Algemeen/soorten  (zie hiervoor vraag en antwoord tafel ecologie) 
 

 
Tafel 3 Ecologie 
 
 
Instandhoudingsdoelen N2000 vs grote grazers 
 
Moeten we niet vanuit Natura 2000 het systeem en de rol van de grote grazers 
daarin ter discussie stellen/herijken? 
(Zie ook bij antwoorden juridische tafel). De doelen van Natura 2000 zijn 
Europeesrechtelijk verankerd. In he Natura 2000-beheerplan wordt de relatie grote 
grazers instandhoudingsdoelen uitvoerig beschreven. In de analyse voor de te nemen 
maatregelen wordt niet geconcludeerd dat er aanleiding is om iets aan de omvang 
van de kudde grote grazers te doen. 
 
Natura 2000 gebieden stellen specifieke eisen aan stikstofdepositie. Wie is 
verantwoordelijk voor het bewaken van de instandhoudingsdoelen hierbij? 
De provincie is verantwoordelijk voor het bereiken van de instandhoudingsdoelen 
(Het Rijk is systeemverantwoordelijk en stelt de doelen). Alle nieuwe ontwikkelingen 
in en  buiten de Oostvaardersplassen met een mogelijk negatief effect op de 
instandhoudingsdoelen dienen getoetst te worden zoals omschreven in de 
Natuurbeschermingswet 1998. De Oostvaardersplassen zelf zijn overigens niet 
gevoelig voor stikstof, extra neerslag kan daar geen afbreuk doen aan de doelen. 
Hoofdstuk 5 uit het Natura 2000-beheerplan beschrijft uitgebreid het effect van 
stikstofdepositie in relatie tot de instandhoudingsdoelen van de Oostvaardersplassen. 
 
Hoe gaat de waterstandsverlaging uitpakken in het gebied en de omgeving en 
kunnen we nog wel blijven schaatsen in goede winters? 
De waterstandsverlaging ten behoeve van de reset van het moeras is een maatregel 
die voortvloeit uit het Natura 2000-beheerplan. Het betreft een langdurige (ca 3 
jaar) verlaging van de waterstand in het moeras met als doel een nieuwe grotere 
oppervlakte waterriet te realiseren. Na die periode van lage waterstand wordt het 
peil weer opgezet. 
Ter aanvulling: Er zal in de periode van waterstandsverlaging minder open water en 
dus ook minder beschaatsbaar water zijn. In hoeverre schaatsen mogelijk blijft zal 
afhangen van de wijze waarop de reset van het moeras uitgevoerd gaat worden. 
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Grote grazers in de randgebieden. 
 
Hoe gaat dat met recreanten en grote grazers in de extra opengestelde gebieden? 
In de Kamerbrief van maart 2015 is gesteld dat er in de gebieden met een 
recreatieve functie en natuurfunctie een ander beheer van de grote grazers zal 
komen dan in de Oostvaardersplassen zelf. Op dit moment zijn de extra 
opengestelde gebieden gedeeltelijk jaarrond toegankelijk voor grote grazers en 
andere zijn vooral in de winter in gebruik, omdat in de zomer recreanten weer 
toegang hebben. 
 
Het beheer van het Oostvaardersveld is geïntegreerd met beheer van de 
Oostvaardersplassen; zou dit ook kunnen met de Lepelaarplassen? 
In theorie is Lepelaarplassen ook geschikt als leefgebied. Echter, fysiek vormen de 
Lage en Hoge Vaart met de huidige inrichting een barrière. En ook hebben we te 
maken met een andere terreinbeheerder (Stichting het Flevo-Landschap) die onder 
andere beweiding met vee van Stadsboerderij Almere het vegetatiebeheer uitvoert. 
 
Weten we hoeveel edelherten vanuit de Oostvaardersplassen naar de Hollandse Hout 
zullen gaan? 
Staatsbosbeheer heeft met de gemeente Lelystad afgesproken dat ze niet op een 
specifiek aantal herten sturen maar op het realiseren van de doelstellingen. Een 
belangrijk onderdeel is bijvoorbeeld de vraag of de verjonging van het bosgebied 
voldoende op gang komt. Als dat niet het geval is wordt het aantal herten 
bijgestuurd. 
 
Heeft de provincie een beeld van het voorkomen van grote zoogdieren in andere 
gebieden? 
De provincie heeft een gedetailleerd beeld van de ‘kwalificerende’ vogelsoorten in 
de Oostvaardersplassen (soorten waarvoor de instandhoudingsdoelen gelden). Ook 
de aantallen Edelherten, Konikpaarden en Heckrunderen zijn bekend. Voor de 
overige natuurgebieden in Flevoland heeft de provincie een redelijk tot goed 
beeld van de verspreiding van verschillende soorten in de provincie.   
 
In Programma Nieuwe Natuur is de Grote Trap opgenomen, kan die nog gaan 
dienen als uitbreiding? 
Nee, daarvoor zijn omvangrijke ecoducten over de A6 nodig.  
Binnen het Programma Nieuwe Natuur wordt binnen projectgebied Oosterwold wel 
invulling gegeven aan een drietal projecten Nieuwe Natuur; Noorderwold, 
Eemvallei en pioniernatuur. Deze projecten kunnen wel een bijdrage leveren aan 
de realisatie van de N2000 instandhoudingsdoelen, zoals de 
foerageermogelijkheden voor kiekendieven.  
 
Gaat de overdracht ook over randgebieden van de Oostvaardersplassen?  
Dit is een goed aandachtspunt dat in de gesprekken met EZ zal worden 
meegenomen. 

 
 
Nationaal Park Oostvaardersplassen  
 
Wat betekent de door Van Vollenhoven uitgebrachte studie voor een Nationaal Park? 
De studie van de commissie Van Vollenhoven wordt meegenomen in het landelijk 
traject voor de herijking van het Nationale Parken beleid. De uitkomst van die 
herijking is een nieuwe standaard voor Nationale Parken van Wereldklasse in 
Nederland. Het kan betekenen dat de planontwikkeling rond het Nationaal Park 
Oostvaardersplassen verder aangescherpt/uitgebreid moet worden om aan die 
standaard te kunnen gaan voldoen. 
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Hoe kun je de grote grazers als attractie voor toeristen promoten terwijl je de 
mensen juist buiten het gebied moet houden? 
Dat is een grote uitdaging voor het recreatieve programma van Staatsbosbeheer en 
voor de ontwikkeling van het Nationaal Park. In het Oostvaardersveld kunnen 
bezoekers het karakter van de Oostvaardersplassen nu al ervaren.  
 
 
Landschapsvisie Oostvaardersplassengebied 
 
Waar gaat de Landschapsvisie Oostvaardersplassengebied over?   
De landschapsvisie schetst voor de korte termijn de landschappelijke inpassing van 
de in het Natura2000-beheerplan beschreven beheermaatregelen voor het gebied als 
moerassysteem. Zo worden extra poelen in het grazige gebied aangelegd. Daarnaast 
vormt de landschapsvisie een kader voor de toekomst. 
 
 
Wat is er te sturen in het landschap?  
In theorie bijna alles. De ‘bottom-line’ blijft evenwel dat de Natura 2000 doelen 
behaald worden. Via het natuurbeheerplan kan de provincie sturen op gewenste 
natuurbeheertypes. Voor elk beheertype is het gewenste resultaat beschreven. 
Daarbinnen is wel enige flexibiliteit. Neem de Hollandse Hout. Dat is natuurtype 
“multifunctioneel Bos”. Een bos heeft open plekken maar als het open deel groter is 
dan de houtopstand is het dan nog te karakteriseren als bos?  
Aanpassing van beheertypen gebeurt altijd in overleg met betrokkenen. Voor de 
Hollandse Hout is dan van belang dat de gemeenteraad van Lelystad heeft 
uitgesproken dat het boskarakter behouden moet blijven. 
 
Wat betekent verandering van die ingrepen in het landschap voor de beheerkosten 
en de subsidie? 
Ingrijpen kan gepaard gaan met hogere kosten. Zolang we de benoemde 
natuurbeheertypen niet wijzigen blijven de huidige beheervergoedingen gelden. (Zie 
ook vragen bij tafel financiën). 
 
 
Aansturing Staatsbosbeheer 
  
Wat is de sturingskracht van de provincie op Staatsbosbeheer? 
Zie antwoorden juridische tafel. 
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